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EVA ARASA*
ANDORRA LA VELLA

COMPAREIXENÇA DEL MINISTRE ALAY DAVANT DE LA COMISSIÓ LEGISLATIVA D’ECONOMIA

Agricultura estudia portar bestiar
català a l’escorxador nacional

El projecte es troba en fase embrionària i
contempla bàsicament l’Alt Urgell i la Cerdanya

El Govern treballa per obtenir una IGP de la
Unió Europea per a la vedella de raça bruna
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33 El ministre Alay, a la dreta, saluda Nomen, ahir.

TONY LARA

el Periòdic d’AndorraConnexió a internet: http://www.elperiodicdandorra.ad

E
l Departament d’Agricultu-
ra està estudiant la possibi-
litat de portar bestiar de les
comarques veïnes de l’Alt

Urgell i la Cerdanya a l’escorxador
nacional, per tal de sacrificar aquí
els animals i amb l’objectiu que
l’equipament deixi de ser deficitari.
Així ho va explicar el ministre de
Medi Ambient, Agricultura i Patri-
moni Natural, Vicenç Alay, en la
compareixença davant de la Comis-
sió Legislativa d’Economia que va te-
nir lloc ahir al matí a la Casa de la
Vall. A més, Alay va anunciar que,
d’acord amb la societat Ramaders
d’Andorra, s’ha decidit treballar per
aconseguir una Indicació Geogràfica
Protegida (IGP) per a la raça bruna i
donar, mitjançant aquesta distinció
atorgada per la Unió Europea, un
nou impuls a la carn de qualitat que
es produeix al país.

En aquests moments, i tenint en
compte les dades corresponents a
l’any passat, l’escorxador nacional
està sacrificant uns 2.200 animals a
l’any. Aquesta xifra està per sota de
la capacitat de l’equipament, que,
ara per ara, i amb una gestió exter-
nalitzada, resulta deficitari. Tot i
que Alay no va dir quina quantitat
d’animals seria òptima de cara a la
viabilitat financera de l’escorxador,
el ministre sí que va voler deixar
clar que, en aquest projecte encara
embrionari, s’estan tenint en comp-
te tant els aspectes econòmics com
els mediambientals.

De fet, el president de la Comissió
Legislativa d’Economia, Eusebi No-
men, va recordar que el dèficit
econòmic és un dels motius pels
quals han tancat la majoria d’escor-
xadors municipals de Catalunya.
Ara bé, més enllà d’aquestes conside-
racions econòmiques, Nomen va as-
senyalar que un altre dels proble-
mes que presenten aquestes ins-
tal.lacions és que són «font de pol.lu-
ció». Alay va respondre que, com a ti-
tular tant d’Agricultura com de Me-
di Ambient, té en compte també
aquesta qüestió i que «s’estudiarà
igualment què cal fer amb la depu-

radora de l’escorxador si es produeix
una ampliació de l’activitat».

UNA IGP PRÒPIA / Segons les explica-
cions del ministre Alay, una de les
línies estratègiques que l’actual Go-
vern vol desenvolupar en matèria
d’agricultura i ramaderia és el fo-
ment de noves accions per consoli-
dar la producció i incentivar el con-
sum de la carn de qualitat controla-
da d’Andorra. És en aquesta línia
que s’insereix la proposta de dema-
nar a Brussel.les una IGP pròpia que
reconegui la qualitat de la carn an-
dorrana i del mateix procés de cria
de la raça bruna.

Fa temps, tant des d’Espanya com
des de França es va iniciar un treball
conjunt per a l’obtenció d’una IGP
per a la vedella dels Pirineus. Si bé la
Generalitat de Catalunya va donar
suport oficialment a aquesta aspira-
ció mitjançant una resolució publi-
cada el mes de febrer passat al
DOGC, el ministre de Medi Ambient
i Agricultura va constatar ahir que
aquesta iniciativa, que incloïa An-

dorra tot i no formar part de la UE,
es troba encallada actualment, mo-
tiu pel qual el Departament d’Agri-
cultura andorrà opta ara per una in-
dicació pròpia.

Precisament Nomen va manifes-
tar els seus dubtes que Andorra pu-
gui obtenir una IGP al marge d’un
projecte més ampli, com ara el de la
vedella dels Pirineus, que engloba
dos estats de la Unió Europea. En
canvi, el director d’Agricultura, Pere
Roquet, va assegurar que la regla-
mentació comunitària preveu que la
IGP sigui aplicable a un país tercer i
el ministre Alay es va mostrar con-
vençut que és possible obtenir
aquesta distinció.

La idea de treballar en aquest sen-
tit va rebre «el suport unànime de
Ramaders d’Andorra», en paraules
d’Alay. El ministre considera que
l’obtenció de la IGP «té un cost assu-
mible, a canvi d’un rendiment im-
portant, ja que la distinció donaria
un prestigi i un valor afegit al pro-
ducte».H
*earasa@andorra.elperiodico.com

els ajuts
ENTORN DE 2,3
MILIONS DE y

< L’any passat, el Govern va
destinar 2,35 milions d’euros als
ajuts previstos per la Llei
d’agricultura i ramaderia de l’any
2000, entre els quals hi ha l’ajut
al foment de les pràctiques
ramaderes tradicionals de
muntanya i l’ajut al foment del
dall dels prats. El pressupost
total del Departament
d’Agricultura era de 3,5 milions
d’euros.

< El pressupost previst per a
aquest any era de 3,9 milions
d’euros. Encara que els comptes
no han estat aprovats, el
ministre Alay va assegurar que
els ajuts es mantindran i seran
similars als de l’any passat.
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El ministeri està revisant la Llei
de tinença d’animals, de l’any
1998, d’acord amb les
associacions protectores. En
aquests moments, ja hi ha un
primer esborrany.

Les previsions d’Alay són que el
Govern aprovi el Projecte de llei
de salut animal i seguretat
alimentària aquest mes, de
manera que la tramitació
parlamentària es pugui dur a
terme durant la tardor.

més dades
PANORAMA I
PROJECTES

Llei salut animal

Llei tinença animals
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En aquests moments, el Govern
subvenciona la implantació de
nous cultius, com ara la vinya,
les plantes aromàtiques i
medicinals i les patates. A la
llarga, estudiarà si cal ajudar la
seva comercialització.

Recerca i innovació

ALAY VA FER UN ESTAT DE LA
QÜESTIÓ DE L’ACTIVITAT
AGROPECUÀRIA I VA DIBUIXAR
LES LÍNIES ESTRATÈGIQUES
QUE ESTÀ TREBALLANT EL
MINISTERI
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L’edat mitjana dels propietaris
de les 351 explotacions agràries
del país és de 63 anys. Encara
que de moment no es coneix
l’edat mitjana dels treballadors,
la intenció és rejovenir el sector.

63 anys de mitjana
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Alay va afirmar que, ara per ara,
no hi ha previst introduir canvis
en el model productiu del tabac
i, per tant, el Govern seguirà al
marge dels acords entre
fabricants i productors.

Tabac, sense canvis


